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کارگروه تخصصی اجتماعی ، فرهنگی ، سلامت بانوان وخانواده استان

با حضور معاون امور حقوقی، مجلس و امور استانهای وزارت بهداشت و رئیس دبیرخانه
شورای عالی سلامت و امنیت غذایی کشور جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی ، فرهنگی ،

سلامت بانوان وخانواده استان برگزار شد.

رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی کشور : آذربایجان شرقی یکی از بهترین استانها در رعایت فاصله

گذاری اجتماعی است

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی تبریز جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی ، فرهنگی ، سلامت بانوان وخانواده استان به ریاست استاندار آذربایجان شرقی وبا

حضوررئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز و معاون امور حقوقی مجلس وامور استانهای وزارت بهداشت ، درمان وآموزش پزشکی ، رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت وامنیت

غذایی کشور، رئیس مجمع نمایندگان استان واعضای کارگروه ، عصرروز چهارشنبه ، چهارم تیرماه نودو نه در سالن جلسات استانداری برگزار شد.

دکتر صومی رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز در جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت بانوان و خانواده استان که به منظور طرح وبررسی موضوعات مرتبط با

سلامت به ویژه راهکارهای پیشگیری ومدیریت بیماری کرونا وپیامدهای ناشی از آن تشکیل شده بود، از راه اندازی کمپین مبارزه با چاقی در آذربایجان شرقی خبر داد و افزود:

افراد چاق بیشترین میزان مرگ و میر ناشی از ابتلا به کرونا را دارند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز دراین جلسه ، از شناسایی ۱۶ هزار و ۳۵۴ بیمار کرونایی با انجام تست PCR در استان خبر داد و افزود: ۳.۸ درصد از این تعداد یعنی ۶۱۳ نفر

تاکنون در استان فوت کرده اند.

وی ادامه داد: آمارها نشان می دهد که روند شیوع کرونا در استان به آرامی در حال افزایش است.

دکتر صومی گفت : بناب، چاراویماق، اهر و هریس شهرستان های دارای پیک کرونا بوده و خداآفرین، سراب و عجب شیر نیز دارای کمترین تعداد مبتلا به کرونا هستند.

وی در خصوص مشکلات حوزه بهداشت در استان، گفت: میزان چاقی در استان سه درصد بیشتر از میانگین کشوری است در حالی که چاقی مهم ترین فاکتور در مرگ و میر

بیماران کرونایی است.

دکتر صومی با اشاره به اهمیت وجود آزمایشگاه جامع سلامت برای شناسایی بیماران ویروسی در استان، اظهار کرد: اکنون میزان تست گیری کرونا در استان ۱۰۰۰ نفر در روز است

اما باید به ۵۰۰۰ نفر در روز برسد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز هم چنین از کاهش نگرانی مردم در خصوص ابتلا به کرونا از ۹۰ درصد به ۷۰ درصد خبر داد.

وی با اشاره به وضعیت مطلوب استان در تولید ماسک و سایر لوازم بهداشتی، اظهار کرد: اگر مواد اولیه داشته باشیم، ظرفیت تولید ۵۰۰ هزار ماسک سه لایه جراحی و ۲۰۰ هزار

ماسک ۹۵n را داریم.

دکترصومی با ارائه گزارشی از عملکرد دانشگاه علوم پزشکی، گفت: طی شش سال گذشته، ۴۴۷ پروژه در حوزه بهداشت، ۱۰۸ پروژه در حوزه درمان و ۱۰ پروژه نیز در حوزه آموزشی

توسط دانشگاه علوم پزشکی تبریز عملیاتی شده است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز ادامه داد: در حال حاضر ۱۰۳ پروژه عمرانی دانشگاه علوم پزشکی با اعتبار ۱۷ هزار و ۲۷۸ میلیارد ریال در حال اجراست که مبلغ ۳۰۰۰ میلیارد ریال

از آن توسط خیرین سلامت و مابقی توسط دانشگاه تامین می شود و۹۰ پروژه از این تعداد تا شش ماه آینده تکمیل خواهد شد.

وی با اشاره به بهبود وضعیت حسابرسی دانشگاه علوم پزشکی تبریز طی سال های گذشته، گفت: وضعیت حسابرسی مالی دانشگاه تا سال ۹۳ در وضعیت مشروط قرار داشت اما

از سال ۹۴ تاکنون مطلوب شده است.

دکتر صومی همچنین در خصوص وضعیت دانشگاه در مسیر تحقق اهداف، اظهار کرد: دانشگاه علوم پزشکی تبریز در سال ۹۶، به عنوان دانشگاه برتر با تحقق ۹۶.۴۹ درصد اهداف

خود دست یافت و در سال ۹۷ و ۹۸ نیز جزو سه دانشگاه برتر کشور در این حوزه بوده است.

وی با اشاره به کاهش مرگ و میر مادران باردار استان به هفت مورد در سال و کاهش مرگ نوزادان در حین زایمان، بیان کرد: متاسفانه متوسط سالمندی در آذربایجان شرقی ۱۱

درصد بوده و بالاتر از میانگین کشوری، استان ما بین چهار استان پیر کشور قرار دارد.

وی با بیان این که یکی از دلایل افزایش تعداد سالمندان در استان مربوط به زیرساخت ها است، گفت: ۱۱ ستاد مرکز بهداشت به تازگی در شهرستان های مختلف استان ساخته

شده و چهار ستاد دیگر نیز در حال احداث است؛وهم چنین ۸۲ درصد تجهیزات بهداشتی در استان وجود دارد.

دکترصومی در خصوص وضعیت بیماری های غیرواگیر در استان، اظهار کرد: وضعیت استان و حتی کشور در این خصوص مطلوب نیست به طوری که ۱۸ درصد جمعیت استان

دارای فشار خون بالا هستند که ۱۳ درصد شناسایی شده و تحت مراقبت قرار می گیرند ودر طول پنج سال اخیر، بیمار جدید تالاسمی در استان وجود نداشته است.

وی در خصوص وضعیت پوشش واکسیناسیون جمعیت استان، تشریح کرد: پیش از کرونا، تمامی جمعیت استان تحت واکسیناسیون قرار می گرفتند اما پس از کرونا و به دلیل

خانه نشینی و ترس مردم از مراجعه و مراکز بهداشت، با کاهش سه درصدی پوشش واکسیناسیون مواجه بودیم وبا وجود این که میزان پوشش واکسیناسیون استان بسیار بیشتر

از متوسط کشوری است اما برای بهبود این وضعیت باید مراکز بهداشت دائم ضدعفونی شوند تا از نگرانی مردم کاسته شود.

دکتر صومی با اشاره به شیوع بالای حیوان گزیدگی در استان، اظهار کرد: درمان گزیدگی حیوانات برای دانشگاه علوم پزشکی بسیار هزینه بر است، به طوری که در سال گذشته ۹۶

میلیارد تومان در این راه صرف کرده ایم، اما با این حال طی پنج سال گذشته هیچ مرگ انسانی در اثر ابتلا به بیماری هاری نداشته ایم.

وی با اشاره به کاهش میزان ابتلا به وبا در استان، بیان کرد: شیوع تب مالت در طول سه سال گذشته کاهش یافته بود اما از سال ۹۷ بار دیگر روند ابتلا افزایشی شد؛ همچنین

امسال هیچ گزارشی از ابتلا به مالاریا در استان نداشتیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تبریز در خصوص عملکرد این دانشگاه در کشور، گفت: کارشناسان روان دارای رتبه اول، کارشناسان تغذیه دارای رتبه دوم و پزشکان استان نیز دارای

رتبه دوم کشوری هستند؛ از لحاظ مراقبت سلامت، دانشگاه علوم پزشکی تبریز در جایگاه سوم و از لحاظ ارائه خدمات و پذیرش بیماران کرونا در جایگاه اول کشور قرار دارد.

رقیه صادق زاده، مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری آذربایجان شرقی نیز در این جلسه عنوان کرد: در سال گذشته، ۱۴۰۰ بانوی شاغل در وزارت بهداشت تحت غربالگری پیش

سرطان قرار گرفته بودند که توصیه می شود، این امر برای تمامی دستگاه ها انجام شود.
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مهندس طاهر موهبتی ، معاون امور حقوقی، مجلس و امور استان های وزارت بهداشت ، در کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت بانوان و خانواده آذربایجان شرقی، با

اشاره به اهمیت بهبود وضعیت فناوری اطلاعات کشور، گفت: با گسترش فناوری اطلاعات در بخش های دولتی، نیاز به نظارت افزایش یافته و فساد کاهش خواهد یافت.

معاون امور حقوقی، مجلس و امور استان های وزارت بهداشت ،با اشاره به مشکلات کشور در شرایط تحریم، گفت: با وجود این که امکانات کشورهای اروپایی و آمریکا در زمینه

سلامت از ایران بسیار بهتر بود، اما ایران اکنون وضعیت وضعیت مطلوب تری در مقابله با کرونا دارد.

وی افزود: سرانه تخت بیمارستان در ایران ۱.۶ است، اما این عدد برای کشورهای اروپایی بالای هفت گزارش می شود.

مهندس موهبتی ادامه داد: مردم ایران در مبارزه با کرونا زیر سایه همدلی، رفاقت و صمیمت صحنه هایی را رقم زدند که یادآور صحنه های دفاع مقدس بود.

معاون امور حقوقی، مجلس و امور استان های وزارت بهداشت افزود : مفهوم جنگ در هشت سال جنگ تحمیلی برای ما جدل و آدم کشی نبود، بلکه فضای معنوی داشت که

تکرار آن را در دوران کرونایی در عرصه سلامت مشاهده کردیم.

وی ادامه داد: با شیوع بیماری کرونا ، میزان تولید ماسک از ۲۰ هزار به ۱۴.۵ میلیون ماسک و ونتیلاتور از پنج دستگاه به ۴۰ دستگاه در کشور رسیده است.

مهندس طاهر موهبتی با اشاره به تولید روزانه ۲.۵ میلیون لیتر مواد ضدعفونی در کشور، اظهار کرد: با وجود تحریم ها اکنون شاخص های مبارزه با کرونای کشور از ۱۶ کشور

اروپایی و حتی آمریکا بهتر است.

دکتر یوسف داودی رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان شرقی در جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت بانوان و خانواده استان، با اشاره به مشکلات تغذیه ای در

استان، گفت: وضعیت تغذیه در جامعه به گونه ای است که به سمت افزایش مصرف کربوهیدرات ها و افزایش چاقی و مشکلات کبد چرب می رویم.

رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان شرقی گفت: در سیستم ارجاع به پزشک بیمه سلامت، تبعیض وجود دارد، به طوری که شهرنشینان تحت پوشش بیمه سلامت امکان انتخاب

پزشک را دارند، اما این امکان برای روستاییان میسر نیست که امیدواریم این شیوه تغییر یابد.

دکترداودی افزود: بیماری کبد چرب یک بیماری متابولیک خطرناک است که کل سیستم ایمنی بدن را دچار مشکل می کند وتوجه مسئولین را به بیماریهای نوپدید مورد تاکید

قرارداد .

وی با اشاره به افزایش مصرف شکر و روغن به جای پروتئین ها، اظهار کرد: سرانه مصرف پروتئین در کشور فقط شش کیلوگرم است، در حالی که متوسط سرانه جهانی این شاخص

۱۷ کیلوگرم و برای برخی کشورها حتی ۳۰ کیلوگرم است.

دکتر داوودی ادامه داد: کرونا یک بیماری مشترک بین حیوان و انسان است که در انسان طغیان کرده و باعث مشکلات جهانی شده است اما باید توجه داشت که ویروس های

دیگر نیز می توانند چنین مشکلاتی را به وجود آورند.

وی با تاکید بر ساختن واکسن بومی کرونا، گفت: به جای انتظار برای ساختن واکسن کرونا توسط سایر کشورها، بهتر است از ظرفیت ویروس شناسان داخل کشور استفاده کرد و

واکسن بومی را ساخت.

دکتر دل پیشه رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی کشور نیز در جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت بانوان و خانواده ، با بیان این که آذربایجان

شرقی یکی از بهترین استان ها در رعایت فاصله گذاری اجتماعی است، گفت: این استان در وضعیت پوشش واکسیناسیون و مقابله با بیماری هاری نیز خوب عمل کرده است

دکتر دل پیشه ادامه داد: سلامت انسان از ابعاد مختلف روانی، جسمی، اجتماعی و معنوی تشکیل یافته و زمینه های ارثی، سنی، جنسی و ... در تعیین همه جانبه آن نقش دارند.

وی با اشاره به تاریخچه شکل گیری شورای عالی سلامت و امنیت غذایی کشور، تشریح کرد: هدف از تاسیس این شورا، عدالت در سلامت همان حذف موانع سیستماتیک در

دستیابی به سلامت همه جانبه به جای توزیع حمایت است؛ رئیس جمهور به عنوان رئیس این شورا، وزیر بهداشت به عنوان دبیر این شورا و سایر وزرا و روسای سازمان ها نیز از

اعضای این شورا هستند.

دکتر دل پیشه با اشاره به حضور سه نماینده مجلس به عنوان ناظر در شورای عالی سلامت کشور، گفت: شعبه شورای سلامت در استان ها، کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی،

سلامت بانوان و خانواده است اما مقرر شده تا نام این کارگروه به شورای سلامت تغییر یابد.

وی با اشاره به تشکیل ۱۵ جلسه شورای عالی سلامت کشور، گفت: تاکنون سیاست گذاری های مختلفی در زمینه هایی چون ارتقای محصولات کشاورزی و غذایی توسط شورای

عالی سلامت کشور انجام گرفته است.

رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی کشور از وجود دبیرخانه شورای عالی سلامت در تمامی دستگاه های اجرایی کشور خبر داد و افزود: سلامت محوری در دولت

کنونی با انجام این دستورالعمل مورد توجه قرار گرفته است.

وی از وجود کمیسیون داخلی متشکل از معاونان و اعضای داخلی وزارت بهداشت خبر داد و گفت: سند سلامت مردان، زنان و بیماری های نادر در این کمیسیون مورد بحث قرار

می گیرد.

دکتر دل پیشه افزود: از شهرهای استان آذربایجان شرقی ، سهند، جلفا و مراغه به عنوان پایلوت شهر سالم در ایران در طول سال های گذشته انتخاب شده اند.

رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی کشور با اشاره به فرمایش مقام معظم رهبری در خصوص آینده ایران، گفت: رهبری، چارچوب آینده کشور را معین کرده و

همه کارگزاران باید برای رسیدن به آن تلاش کنند.

دکتر محمدرضا پورمحمدی ، استاندار آذربایجان شرقی در جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی، فرهنگی، سلامت بانوان و خانواده استان، با اشاره به روند رضایت بخش مبارزه با

کرونا در استان، گفت: کرونا امتحان بزرگی برای کشور بود و با وجود تمامی مشکلات و تحریم ها توانستیم با برنامه ریزی، عملکرد خوبی داشته باشیم.

استاندار آذربایجان شرقی گفت: پیری و سالخوردگی جمعیت، نگرانی آتی کشور و استان است به طوری که اکنون متوسط وزن گروه های سنی در استان بسیار بالا بوده و نرخ رشد

جمعیت استان نیز از متوسط کشوری کمتر است.

وی با بیان این که سازمان بهداشت جهانی، تجربه مبارزه با کرونا در ایران را موفق ارزیابی کرده است، افزود: تمامی دستگاه ها باید پشتیبان مجموعه بهداشت و درمان باشند.

وی ادر ادامه جلسه گفت : یکی از مشکلات امروز کشور بحث امنیت غذایی و تغذیه به دلیل چاقی و دیابت است که باید به آن توجه ویژه شود.

دکتر پورمحمدی با اشاره به افزایش سن جمعیت استان، گفت: با توجه به مهاجرفرست بودن و به خصوص مهاجرت قشر جوان استان، در آینده با مشکل پیری مواجه خواهیم

بود.

استاندار آذربایجانشرقی درخاتمه جلسه کارگروه تخصصی اجتماعی ، فرهنگی ، سلامت بانوان وخانواده استان، برهمکاری وهماهنگی همه جانبه دستگاههای استان با یکدیگر در

حل مشکلات از جمله ریشه کن کردن بیماری کرونا ، امنیت غذا وتغذیه وسایر موضوعات مطرح شده در این جلسه تاکید کرد
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